
هر س�ال آم�ار ش�گفت آوري از مي�ان مقالات 
منتشر ش�ده از س�وي دانش�جويان و اس�اتيد 
دانش�گاه هاي كش�ورمان در دني�ا منتش�ر 
مي ش�ود؛ مقالاتي كه ايده هاي مطروحه در آنها 
در حصار كاغ�ذي مقالات باق�ي مي ماند و هيچ 
اثري از آنها را نمي توان در سطح جامعه مشاهده 
كرد و آمار مق�الات ISI به دلخوش�كنكي براي 
مسئولان وزارت علوم تبديل ش�ده و صد البته 
مزايايي م�ادي و معنوي براي نويس�ندگان اين 
مقاله ه�ا دارد؛ از ارتقاي حق�وق و رتبه گرفته تا 
چهره ش�دن در موضوعي خاص. هم�ه اينها در 
حالي است كه بنا به تأكيد دكتر مهدي گلشني 
اس�تاد فيزيك و فلسفه علم دانش�گاه شريف 
در بسياري از كش�ورهاي پيشرفته اي همچون 
ژاپن،  آلمان و فرانس�ه مقاله ISI ملاك نيست و 
كم نيستند دانشجوياني كه به دليل ارائه ندادن 
مقاله در دانشگاه هاي كشور پذيرفته نمي شوند 
و همين دانشجويان سر از استنفورد و پرينستون 
در مي آورند؛ چراكه اين  دانش�گاه ها معيارشان 
براي جذب دانشجو مقاله ISI نيست، اما اساتيد 
 ISI دانشگاه هاي كشورمان با گرفتار شدن در تله
و سرگرم شدن به رنكينگ هاي بين المللي با دست 
خودش�ان نخبه ها را فراري مي دهند. خروجي 
دانش�گاه هاي كش�ور افراد بي مهارتي است كه 
حتي توانايي برقراري ارتباط با جامعه خود را ندارد. 
اينها بخشي از س��خنان يك فيلسوف علم است که 
سزاوارترين تخصصي است که مي توان با آن درباره 
اين معضل س��خن گفت. صحبت هاي اين اس��تاد 
پيشكس��وت در محافل علمي کش��ور با استقبال 
فراواني مواجه شده است. رها شدگي آموزش عالي 
و بي توجهي دولت به اين حوزه به انتخاب ديرهنگام و 
پرحاشيه وزير علوم منتهي نمي شود. ماجرا جدي تر 
از اين حرف هاست و همين مسئله هم صداي بسياري 
از اس��اتيد و چهره هاي ماندگار علم��ي را در آورده 
است. دکتر مهدي گلشني، استاد فيزيك و فلسفه 
علم دانشگاه صنعتي شريف در اين باره به خصوص 
وضعيت اين دانشگاه مي گويد: زماني در اين کشور 
دکتر عباس چم��ران، برادر بزرگ ش��هيد چمران، 
روزگاري رئيس دانشكده برق ش��ريف بود. دغدغه 
او در زمان مسئوليتش اين بود که فارغ التحصيلان 
دانشگاه را راهي وزارت نيرو کند تا مسائل مملكت 

را به دست بگيرند. 
وي تأکيد مي کند: فرار مغزها عبارت درستي نيست، 
فراردهي مغزها درست است. برخي در اين کشور و 
دانشگاه طوري با دانشجو برخورد مي کنند که جوانان 

از اين کشور فراري مي شوند. 
  فراري دادن نخبه ها 

»سهم ايران از توليد علم برتر دنيا به 2/9 درصد در 
س��ال 2۰۱۷ ميلادي و 2/ 2 درصد در سال 2۰۱۶ 
ميلادي رسيد. در سال 2۰۱۶ تعداد مقالات پراستناد 
و داغ کشور به ۳۵۰ مورد رسيده است.«؛ اينها بخشي 
از آمار و ارقامي اس��ت که در گزارش هاي ارائه شده 
از س��وي مس��ئولان وزارت علوم مورد استناد قرار 
مي گيرد، اما کمتر کسي به اين سؤال پاسخ مي دهد 
که حاصل اين همه مقالات منتشر شده در پايگاه هاي 
علمي همچ��ون ISI کجا رفته که هنوز کش��ور در 
بسياري از حوزه ها با چالش هاي جدي مواجه است. به 
عبارت ديگر چرا مقالات ISI به پروژه هاي ملي تبديل 
نمي شود. گلشني در اين باره مي گويد: متأسفانه بسيار 
از عقده حقارت رنج مي بريم. احساس هويتمان را از 
دست داديم. آيا ما توانسته ايم افرادي را تربيت کنيم 

که بازگردند و به جامعه خود خدمت کنند؟
استاد دانشگاه صنعتي ش��ريف مي افزايد: چيني ها 
شناس در جهان دارند که  چند نوبليست و دانشمند 
همه کارهايشان را در امريكا انجام دادند و براي خود 
کسي شدند،اما با همه سرشلوغي و ابهت خود سالي 
دو، سه ماه به چين برمي گردند تا به پژوهشگران خود 
در چين کمك کنند اما خروجي دانش��گاه ما آنقدر 
بي مهارت اس��ت که حتي توانايي برقراري ارتباط با 

جامعه خود را ندارد. 
اين استاد دانش��گاه معتقد است: دانشگاه شريف به 
اموري اقبال پيدا کرده است که عاري از کيفيت است. 
ملاك شده اس��ت تعداد و اندکس )Index( مقاله. 
بارها دکتر نقدآبادي، معاون تحصيلات تكميلي وزارت 

علوم را دعوت کردم به مناظره که نپذيرفت. 
اين چهره علمي تصريح مي کند: فارغ التحصيلان ما 
بازمي گردند براي جذب و از او مقاله مي خواهيم. کدام 
دانشگاه برتر در دنيا در قدم اول از کسي که يك سال 
از فارغ التحصيلي اش گذشته است، مقاله مي خواهد 
که شما مي خواهيد؟ دانشجوي فيزيك چه مقاله اي 
مي خواهد ارائ��ه دهد؟ بعد همي��ن آدم ها مي روند 
استنفورد و پرينس��تون جذب مي شوند. استنفورد 
و پرينس��تون از متقاضي مقاله نمي خواهد، ش��ما 

مي خواهيد؟  چرا فراري مي دهيم اين نخبگان را؟
  هم سفر كيش و هم درآمد بيشتر براي استاد

گلشني با اشاره به تأس��يس پرديس ها و مي افزايد: 
س��ال ها پيش دکتر سهراب پور به ش��وراي انقلاب 
فرهنگي آمد تا از پرديس دفاع کند که من به شدت 
مخالفت کردم. دانش��گاه بايد به کار علمي خودش 
بپردازد، ن��ه آنكه به کس��اني که در کنك��ور قبول 
نشدند، مشغول شوند. چرا ش��أن دانشگاه را پايين 

آورده ايم به خاطر حذف بودجه؟ استاد عظيم الشأن 
برق در آن س��ال ها به دانش��جويان دولتي خودش 
گفته است که شنبه و يك ش��نبه کلاس هايمان را 
برگزار مي کنيم. اين کار را کرده اس��ت تا از دوشنبه 
تا آخر هفته به کيش برود و به خاطر ترفيع و درآمد 
بيشتر وقت خود را صرف دانشجوياني کند که کيفيت 
مطلوب را ندارند. بعد از آن هم که کلاس ها را به داخل 

پرديس اصلي دانشگاه آوردند. 
وي تصريح مي کند: يكي ديگر از مشكلات آن است 
که يك دانش��جو براي افزايش کيفيت کار خودش 
مي خواهد درسي خارج از برنامه عادي اخذ کند و ما 
از او پول مي گيريم. دانشجوي علاقه مند چه گناهي 
دارد که بايد ۵۰۰ هزار تومان براي يك درس اضافي 

مرتبط و اساسي پول دهد؟
  مرثيه اي براي مرگ اخلاق 

استاد دانشگاه صنعتي شريف، مشكل ديگر را مردن 
اخلاق در دانشگاه مي داند و با اشاره به رفتار يكي از 
اساتيد مي افزايد: دانشجو معرفي کرده ايم با معدل و 
رزومه فوق العاده در دوره ارشد و دکترا که رد شد. چرا؟ 
زيرا يك نمره ۱2 در کارنامه ليسانس خودش داشت! 
در حالي که نبوغ پديده اي است که ممكن است در 
ارش��د يا دکترا بروز پيدا کند. اينشتين در ليسانس 

درس افتاده داشته است!
گلشني معتقد است: حضور افرادي در کميته هاي 
مختلف علمي وزارت علوم، اين مملكت را نابود خواهد 
کرد. به دانشجو گفته اس��ت برو هر وقت يك مقاله 
نوشتي و دانشمند شدي برگرد براي جذب. اين چهره 
علمي يكي ديگر از مسائل را عجله در بازنشسته کردن 
برخي استادان مي داند و مي افزايد: استاد فيزيك را 

بدون ابلاغ قبلي با يك نامه بازنشسته کرده اند. 

وي تأکيد مي کند: لازم اس��ت به علوم انس��اني رو 
بياوري��م. بارها به دکت��ر فتوحي گفت��ه ام. ما که با 
 MIT ساخته شده ايم، ببينيد MIT الگوبرداري از
چه تغييراتي کرده است؟ برنامه فلسفه علم و تاريخ 
جدي دارند و براي آن دانشكده جدا دارند. هر دانشجو 
بايد تعداد قابل توجهي واحد علوم انساني بگذراند تا 
دوره اش تمام شود. ما نهايتاً اينجا يك درس اخلاق 
مهندسي ارائه دهيم. استاد دانشگاه صنعتي شريف 
با انتقاد از شيفتگي مسئولان دانشگاه نسبت به اغيار 
مي افزايد: ببينيد در سال هاي اخير چقدر تفاهمنامه 
با دانشگاه هاي ديگر بسته شده است؟ با دانشگاه مونيخ 
تفاهمنامه بسته اند براي اعزام نيرو جهت دوره هاي 
مشترك. تمام هزينه ها را هم آنها )مونيخ( مي دهند. 
چرا؟ مگر عاشق چشم و ابروي ما هستند؟ مي خواهند 

نوابغ و نخبه هاي دانشگاه را  ببرند. 
گلشني مي گويد: با دکتر رشتچيان صحبت مي کنم 
و مي بينم همه چيز براي ايش��ان رنكينگ دانشگاه 
است. اين رنكينگ دانشگاه را غربي ها براي ما درست 
کرده اند که سرگرم شويم. وي خاطرنشان مي کند: 
محال اس��ت از ژاپن و آلمان و فرانس��ه آمار واقعي 
مقالات و ISI بيابي��د. اصلًا در بس��ياري از ممالك 
پيشرفته غرب مقاله ISI ملاك نيس��ت. اگر اينها 
ملاك باشد، ديگر چرا يك نفر بايد در پروژه اي ملي 
شرکت کند؟ از پروژه ملي مقاله ISI بيرون نمي آيد. 
اين استاد دانشگاه ادامه معتقد است: يكي از دلايل 
عقب ماندگي ما، علم عاري از حكمت است. دلايل آن 
هم قابل برشماري است. مثلاً تخصصي و باريك شدن 
علم، تشنگي قدرت و ثروت، غفلت از مسائل اخلاقي و 

غفلت از سؤالات بنيادين زندگي است. 
ISI تله  

ايران از پنج شاخص عمده در سنجش توليد علم تنها 
در زمينه ارسال مقالات پيشرفت قابل توجهي داشته 
است و در ساير شاخص ها همچون رتبه کشور در ميزان 
ارجاع به مقالات، سهم توليدات علمي در مقايسه با ساير 
توليدات، نسبت توليدعلم به توليد ناخالص ملي و تعداد 
محققان به ازاي يك ميليون نفر از موقعيت مناسبي 
برخوردار نيست. مقالات ISI  اما همچنان شرط لازم 
براي ارتقاي اساتيد و همچنين پذيرش دانشجويان 
در مقاطع تحصيلات تكميلي اس��ت. همين مسئله 
هم موجب شده تا مقالات دورهمي يا همان مقالات 
مشترك دانشجويان با اساتيد،  کارگاهي براي توليد 
مقاله و کسب امتياز براي اساتيد شود. نياز دانشجويان 
به مجوز لازم براي دفاع از پايان نامه، کسب نمره کامل 
پايان نامه و به دست آوردن رزومه  پژوهشي مناسب 
براي آزمون مصاحبه دکتري و جذب هيئت علمي، از 
يكسو، آيين نامه هاي کميسيون نشريات علمي کشور 
و قوانين نانوشته نشريات علمي، پژوهشي يعني عدم 
انتشار مقالات انفرادي دانشجويان کارشناسي ارشد و 
دکتري در نشريات علمي، پژوهشي از ديگر سو و در 
نهايت سازوکارهاي ارتقاي اعضاي هيئت علمي يعني 
نياز استادان به چاپ مقالات علمي، پژوهشي معيني 
در هر سال براي کسب امتيازات لازم جهت ترفيع و 
ارتقا و تبديل وضعيت در نظام دانشگاهي و فرار از رکود 
علمي موجب ش��ده تا چرخه اي بيمار براي استثمار 
دانشجو و فراردهي مغزها ش��كل بگيرد و از آنجايي 
که از هر پايان نامه دانشجويي تنها يك مقاله بيرون 
مي آيد، اساتيد دست به کار مي ش��وند و براي انتشار 
مقالات علمي نمره دانش��جو را گ��روگان مي گيرند! 
وزارت علوم هم براي دستيابي به رتبه نخست علمي 
در خاورميانه بر اساس سند چشم انداز ۱۴۰۴ گردش 

اين چرخه پوچ را در دست گرفته است. 
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دستگاه هاي ناراضي تراش در دسترسي آزاد به اطلاعات هم مردود شدند

ISI فرار دهي مغزها با توهم
دكتر گلشني، استاد فيزيك و فلسفه علم دانشگاه شريف: استنفورد و پرينستون نخبگان ايراني را بدون حتي يك مقاله 

پذيرش مي كنند، اما دانشگاه هاي ايراني گير بيخودي به چاپ مقاله مي دهند و در تله ISI دور خود پيله پيچيده اند

با گذش��ت تقريباً ۱۰ ماه از آغاز به کار سامانه انتشار 
و دسترس��ي آزاد ب��ه اطلاع��ات، گ��زارش وضعيت 
پاسخگويي نشان مي دهد، اجراي اين قانون در برخي 
زيرمجموعه هاي قواي مجريه، مقننه و قضائيه عملياتي 
و اجرايي نشده است. گزارش وضعيت سامانه انتشار و 
دسترس��ي آزاد به اطلاعات حاکي از آن است همان 
دستگاه هاي ناراضي تراشي که سال گذشته مطابق با 
آمار ديوان عدالت اداري صدرنشين بيشترين شكايات 
مردمي بودند )آموزش و پ��رورش، تأمين اجتماعي( 
اکنون نيز جزو غايبان بزرگ س��امانه دسترسي آزاد 
به اطلاعات محسوب مي شوند. زيرمجموعه رياست 
جمهوري به عنوان مدعيان حقوق شهرونداني نيز از 
ديگر غايبان اين سامانه هس��تند. چنانچه وضعيت 
پاسخگويي سازمان ها و نهادهاي مختلف در اين سامانه 
نشان مي دهد که در مجموع ۱22 درخواست مردمي 
از استانداري ها در اين سامانه ثبت شده که ميانگين 
پاسخگويي آنها ۷۳درصد برآورد شده است. سامانه 
انتشار و دسترسي آزاد به اطلاعات، سامانه اي که به 
تك تك شهروندان اين حق را مي دهد تا از هر مؤسسه 
عمومي و خصوص��ي ارائه دهنده خدم��ات عمومي 
درخواس��ت اطلاعات کرده و پاسخ را به يكي از چهار 
ش��كل )مراجعه حضوري، ايميل، پست يا کارپوشه 
ملي ايرانيان( دريافت کنند و البته مطابق اين قانون 
نيز دستگاه ها حداکثر ۱۰ روز مهلت دارند اطلاعات 
مورد نظر شهروندان را ارائه بدهند. همچنين قوانين 
تصريح داش��ته اند در صورتي که اين زمان به تأخير 
بيفتد، ش��هروندان در همين سامانه، شكايت خود را 
ثبت کنند تا از طريق کميسيون انتشار و دسترسي 
آزاد به اطلاعات مورد پيگيري قرار گيرد. هرچند که 
بررسي هاي صورت گرفته در همان ماه ابتدايي شروع 
به کار اين س��امانه نش��ان داد از 2۰ درخواست مورد 

ثبت تنها به دو مورد پاسخ داده شده و الزام قانوني به 
دستگاه هاي زيرمجموعه براي پاسخگويي به درخواست 
در يك بازه زماني مشخص کارايي ندارد، اما هم اکنون 
بعد از گذشت تقريباً ۱۰ ماه و بيان گزارش هاي جزئي تر 
از وضعيت پاسخگويي نش��ان مي دهد، اين قانون در 
برخي زير مجموعه هاي قواي مجريه، مقننه و قضائيه 

اساساً عملياتي و اجرايي نشده است. 
  غيبت دائمي دستگاه هاي ناراضي تراش در 

پاسخگويي
براساس گزارش وضعيت سامانه انتشار و دسترسي 
آزاد ب��ه اطلاع��ات، زير مجموعه ه��اي وزارت 
آموزش و  پرورش، تأمين اجتماعي، ش��هرداري هاي 
کلانشهرها به ويژه شهرداري تهران و همچنين چند 
زير مجموعه رياس��ت جمهوري به عن��وان مدعيان 

حقوق شهروندي به رغم تأکيد فراوان و گزارش هاي 
مختلف به عنوان غايبان بزرگ سامانه دسترسي آزاد 
به اطلاعات هس��تند. حال آنك��ه آموزش و پرورش، 
تأمين اجتماعي و شهرداري از جمله دستگاه هايي 
هستند که سال گذش��ته نيز صدر نشين بيشترين 
ش��كايات مردمي بودند. همچنين گزارش وضعيت 
پاس��خگويي س��ازمان ها و نهادهاي مختلف در اين 
سامانه نشان مي دهد که در مجموع ۱22 درخواست 
مردمي از اس��تانداري ها در اين س��امانه ثبت شده 
که ميانگين پاسخگويي آنها فقط ۷۳ درصد برآورد 
شده اس��ت. بررس��ي گزارش وضعيت پاسخگويي 
اس��تانداري ها در سامانه انتش��ار و دسترسي آزاد به 
اطلاعات نش��ان مي دهد، اس��تانداري هاي اردبيل، 
همدان، آذربايجان شرقي، فارس، آذربايجان غربي، 

قم، يزد، کردستان، لرستان، چهارمحال و بختياري، 
هرمزگان، مازندران، خراسان شمالي، زنجان، بوشهر 
و سيستان و بلوچس��تان به تمامي درخواس��ت ها و 
مطالبات مردمي پاسخ داده اند، اما اين در حاليست که 
استانداري هاي خوزستان، گيلان، کرمانشاه، کهگيلويه 
و بويراحمد، ايلام و گلستان نسبت به پاسخگويي به 
درخواست هاي مردمي بي اعتنا بوده و به هيچ يك از 
درخواست هاي مرتبط با دستگاه خود پاسخ نداده اند. 

  برآورد وضعيت پاسخگويي استانداري ها
همچني��ن در ادامه گ��زارش وضعيت پاس��خگويي 
اس��تانداري ها در سامانه انتشار و دسترس��ي آزاد به 
اطلاعات، نشان مي دهد بيش��ترين درخواست هاي 
مردم��ي ثب��ت ش��ده در اي��ن س��امانه مرب��وط به 
اس��تانداري هاي تهران، البرز و خراسان جنوبي بوده 
که از نظر تعداد درخواست ها، استانداري تهران با ۱۳ 
درخواست، استانداري البرز و خراسان جنوبي هر کدام 
با هفت درخواس��ت در صدر جدول استانداري هاي 
پاسخگوي کشور قرار دارند. در مجموع ۱22 درخواست 
مردمي از استانداري ها در سامانه انتشار و دسترسي به 
اطلاعات ثبت شده که از اين تعداد به 89 درخواست 
پاسخ داده شده و همچنين ۱۶شكايت از استانداري ها 
در سامانه ثبت ش��ده که تنها به پنج مورد آن پاسخ 
داده شده است. تصور مي شد، قانوني که بعد از سال ها 
بي توجهي، بالاخره رنگ و بوي اجرايي شدن به خود 
گرفته اس��ت، مانند ديگر کش��ورها اين دسترسي و 
حق شهروندي را براي مردم فراهم مي کندتا عملكرد 
س��ازمان ها و نهادهاي مختلف را به صورت ش��فاف 
دريافت کنند و سؤال هاي خود را برطرف سازند، اما 
روند مذکور از نتايج پاسخ دهي نش��ان مي دهد اين 
بخش تبليغاتي هم از چرخه خارج شد و صرفاً در حد 

يك حرف باقي مانده است. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

سامان توييت كرد: جناب بطايي ! کتاب هاي دانش آموزان دبستان در 
قطع بزرگ و با کاغذ سنگين چاپ مي شود. مجبورند کيف بزرگ داشته 
باشند. برايشان سنگين است. هم قطع کتاب ها را کوچك تر کنيد و هم 

با کاغذ سبك تر چاپ کنيد. با تشكر باباي دو بچه دبستاني.

 امين اسدي در توييت خود نوشت: ناراحتيم از سقوط هواپيما و 
از دست دادن جان هموطنانمان، ولي يكي از اولويت هاي دولت مگه 
بازس��ازي ناوگان هوايي و تأمين قطعات هواپيما نبود ؟ چرا بويينگ 

هواپيما نداد؟ چرا ايرباس عقب کشيد ؟ خروجي برجام چه شد ؟

 آرامش نيا با انتش�ار تصوير بليت خود كه از پرواز ياس�وج جا 
مانده بود، نوشت: خدا خيلي به من لطف کرده، ولي با تمام وجود م 

براي عزيزان از دست رفته غمگينم. 

سارا موسوي هم اينگونه به طنز توييت كرد: وزير راه و شهرسازي 
علت اين حادثه را نقص فني در کوه دنا اعلام کرد؛ اين کوه نبايد در آنجا 

قرار مي گرفت. سازمان منابع طبيعي بايد پاسخگو باشد!

 مجتبي آزاد با انتشار اسكرين ش�ات يكي از توييت هاي صبا 
آذر پيك نوش�ت: کار با ماله کش��ي و بي انصافي ندارم، کار با احمد 
شيرزاد ندارم، کار با علي نژاد و کارهاش ندارم، کار با محمدرضا و سفير 
آلمان ندارم، کار با اکبر گنجي و نامه هايش ندارم، کار با 88 و کارهاشون 

ندارم ، برجام و لغو تمام تحريم ها در روز اجراي اون دروغ بود؟!

يك شهروند خرمش�هر با انتش�ار اين تصوير در اينستاگرام 
نوش�ت: بي توجهي مس��ئولان به هجوم ريزگردها و هواي غبار آلود 

اين شهر. 

 پيمان با انتشار اين عكس در توييتر نوشت: شهرداري مشهد يا گيج 
شده يا با خودش لج کرده يا مردم رو هالو فرض کرده. داره شهرك مشهد 
دوست داشتني که ميليارد ها تومان هزينه ساختنش شده و کلي باعث 

استقبال زائران شده بود، رو به بهانه برگزاري هيئت تخريب مي کنه! 

عليرضا سزاوار

زهرا چيذري

پويا کربندي

كبري فرشچي 
  گزارش  یک

   مع��اون حقوقي و امور مجل��س آموزش و پرورش با بي��ان اينكه در 
مجلس ۶ ه��زار و ۷۰۰ ميليارد توم��ان به بودجه پيش��نهادي دولت 
براي آموزش و پرورش اضافه شد، گفت: هزينه آب، برق و گاز مدارس 
سالانه ۳۰۰ ميليارد تومان است که از اين محل ۱۵۰ ميليارد تومان به 

شرکت هاي مربوطه در سال 9۶ بدهي داريم. 
   رئيس کميته امداد بيان داشت: بانك هاي عامل طبق قانون، اسناد 

مالكيت مددجويان روستايي را به جاي ضامن از آنها بپذيرند. 
  معاون ستاد بازسازي عتبات گفت: تا س��ه ماه آينده بخش زيارتي 
صحن و شبس��تان حضرت زهرا )س( در نجف اش��رف به بهره برداري 

مي رسد. 
 مديرعامل شرکت بيمه آتيه سازان حافظ اظهار کرد: سازمان تأمين 
اجتماعي و وزارت آموزش و پرورش دو ماه اس��ت ک��ه طلب خود را به 
ارزش ۳۰۰ ميليارد تومان به شرکت بيمه نپرداخته اند و با اين شرايط 

ممكن است بسياري از بيمارستان ها با ما لغو قرارداد کنند. 
  عضو انجمن دکتراي علوم آزمايش��گاهي با اشاره به اينكه بيماري 
بروس��لا و تب مالت در ايران شايع اس��ت، اظهار کرد: متوليان امر در 
وزارت بهداشت به رغم اطلاع از کمبود کيت هاي تشخيصي، براي رفع 

اين مشكل پاسخگو نيستند. 
  مديرعامل ستاد ديه کشور از برپايي بيش از ۳۳۰ آيين ويژه آزادي 

زندانيان جرايم غيرعمد و غيرکلاهبرداري در سطح کشور خبر داد. 
  رئيس ش��وراي ش��هر تهران گفت: طرح ترافيك در وزارت کشور 
مصوب شده است و شوراي شهر تنها عوارض آن را تصويب کرده است و 

در جلسه آينده اعتراض فرمانداري مورد بررسي قرار مي گيرد. 

نيره ساري
  گزارش  2

با قاتل 10300 ايراني جدي تر برخورد كنيد !
قرص هاي برنج حاوي فسفيد آلومينيوم هس��تند که در کشاورزي به 
دليل کارايي ممتازشان براي از بين بردن آفات، قيمت ارزان، سهولت 
اس��تفاده و عدم وجود باقيمانده در محصول با اس��تقبال زياد از سوي 

کشاورزان همراه بوده است. 
مسموميت هاي ناشي از اس��تفاده قرص برنج در کشور موجب شد تا 
از سال 8۴ سازمان حفظ نباتات کشور، واردات هر گونه قرص برنج به 
کش��ور را غيرقانوني اعلام کند و ديگر هيچ مجوزي براي واردات اين 

قرص ها به کشور صادر نكند. 
به همين دليل براي مقابل��ه با آفت برنج، ترکيبات ديگري با اش��كال 
مختلف در نظر گرفته ش��ده که اين ترکيبات ضمن مقابله با آفت ها، 
عوارض قرص برنج را نداشته و امكان استفاده هاي سوء به شكل قرص 
برنج را هم ندارند.  متأسفانه به علت تمايل کشاورزان به مصرف قرص 
برنج جهت نگهداري محص��ولات به ويژه در مص��ارف خانگي يا نيمه 
صنعتي، قاچاق اين فرآورده از کش��ورهاي همسايه و ايجاد بازار سياه 
اين سم در کشور وجود دارد و در بس��ياري از موارد، افرادي که از اين 
سم جهت خودکشي استفاده مي کنند اين قرص ها را غيرقانوني تهيه 
مي کنند؛ اين واقعيت گوياي لزوم برخورد جدي تر با اين معضل است. 
استفاده از قرص برنج براي خودکشي علاوه بر ايران در اردن، هند، عراق 
و سريلانكا هم گزارش شده اند. با توجه به اينكه تاکنون مكانيسم دقيق 
بروز اثرات سمي فسفيد آلومينيوم در انسان شناخته نشده است، هيچ 
پادزهر اختصاصي در درمان مسموميت حاد با آن وجود ندارد و اقدامات 

درماني تنها شامل اقدامات حمايتي - علامتي است. 
ش��وربختانه آمار خودکش��ي با قرص برنج رو به افزايش است. در سال 
گذشته ۵98 نفر در کشور بر اثر مسموميت با قرص برنج جان خود را از 
دست دادند، اين رقم در مقايسه با سال قبل از آن که آمار تلفات۵۱۳ 

نفر بود، ۱۷درصد بيشتر شده است. 
سازمان پزش��كي قانوني کش��ور در بازه زماني ۱۳8۳ تا ۱۳92، آمار 
مس��موميت با قرص برنج را نگران کنن��ده اعلام کرد. براس��اس اين 
گزارش، 8 هزار و ۷۶9 نفر در کشور در اين ۱۰ سال جان خود را از دست 
داده اند، اما در تمامي اين سال ها مرگ بر اثر مسموميت با قرص برنج 
افزايش قابل توجه داشته چنان که موارد فوت ناشي از مصرف فسفيد 
آلومينيوم، طي سال هاي ۱۳8۷ تا ۱۳9۱ از 2۱۴ مورد در سال ۱۳8۷ 

به ۵98 مورد در سال ۱۳9۱ رسيد. 
با وجود آنكه پزش��كي قانون��ي در رصد آمارهاي خ��ود از کاهش ۶/۴ 
درصدي مرگ ناشي از مسموميت با سم در سال 9۳ نسبت به سال 92 
خبر داده، اما تأکيد هم کرده که در سال 9۳، قرص برنج بيشترين سهم 
را در مسموميت افراد داشته است. براساس تجميع آمارهاي سالانه از 
ظهور اين قرص در سال8۳ تا 9۵ حدود ۱۰ هزار و ۳۰۰ نفر قرباني اين 

ماده سمي شده اند. 
 آنچه در توان سازمان غذا و دارو است، بازرسي هايي است که معمولاً 
توسط معاونت هاي اين سازمان و به طور عمده در هفته نخست آبان ماه 
هر سال به مناسبت هفته پيشگيري از مسموميت ها صورت مي گيرد. 
در حالي که براي مقابله با قرص برنج بايد به علل خودکشي پرداخت که 

متعدد و پيچيده، اما مقابله با آنها بسيار ضروري است. 

بالاخره سيگار به نفع سلامت دود شد !
افزايش ماليات سيگار موضوع کشمكش طولاني مدت ميان مجلس، 
وزارت بهداش��ت و وزارت صنعت بود؛ اما بالاخره زور وزارت بهداشت 
چربيد و قرار شده ماليات سيگار هم در عمده فروشي و هم خرده فروشي 
افزايش ياب��د. ماليات ب��ر کالاهاي آسيب رس��ان به س��لامت يكي از 
راهكارهاي تأمين منابع است. شايد بتوان يكي از دلايل عقب نشيني 
مجلسي ها از موضعشان درباره ربط دادن افزايش ماليات سيگار به بالا 
رفتن قاچاق اين ماده مخدر، رايزني هاي وزارت بهداشت با بهارستاني ها 
براي پايدار کردن منابع طرح تحول سلامت باشد. همين چند روز پيش 
بود که وزير بهداش��ت به طور علني ادامه خدمات طرح تحول را منوط 
به پايدار شدن و افزايش بودجه ها دانست و از کوچك شدن بسته هاي 
خدمات طرح تحول براي سال آينده خبر داد، اما حالا با افزايش ماليات 

سيگار بخشي از اين منابع تأمين خواهد شد. 
اما يك سؤال اساس��ي باقي مي ماند و آن اين است که افزايش قيمت 
سيگار تا چه حد مي تواند موجب کاهش مصرف آن شود؟ آيا افرادي که 
به اين ماده دخاني اعتياد دارند، قدرت چشم پوشي از سيگار را به دليل 
گران شدن دارند يا گران شدن سيگار تنها موجب مي شود تا اين قبيل 
افراد حتي در صورتي که از اقشار متوسط و ضعيف جامعه باشند به جاي 
صرفنظر از سيگار از هزينه هاي ديگر زندگي شان چشم پوشي کنند تا 

بتوانند سيگار کشيدنشان را ادامه دهند. 
با تمام اينها دکتر ايرج حريرچي، س��خنگوي وزارت بهداشت معتقد 
اس��ت: يكي از مهم ترين روش هاي کنترل مص��رف دخانيات، اعمال 
ماليات بر قيمت خرده فروشي آن است تا بتوان قيمت را در حد معقولي 
نگه داش��ت و اين اقدام باعث بازدارندگي از مصرف س��يگار در اقشار 
مختلف به ويژه نوجوانان، جوانان، افراد طبقه متوس��ط و متوس��ط به 

پايين اجتماع شود. 
حالا بناس��ت منابع حاصله با چه اولويتي در آموزش و پرورش، ورزش 
همگاني و بهداش��ت و درمان هزينه شود. هزينه اي که شايد بخشي از 
آن صرف بازگرداندن سلامت افرادي ش��ود که سلامتشان را با سيگار 
از دست داده اند، اما در اين ميان انتظار مي رود بخشي از اين منابع هم 
براي فرهنگسازي و پيشگيري از مصرف دخانيات مصرف شود؛  اگرچه 
اغلب اوقات ما درمان را بر پيشگيري ارجح مي دانيم، چه رسد به اينكه 

بنا باشد کالاي آسيب رسان درآمد زا هم بشود!
همه روغنا رو از اشعه ايکس رد مي كنن!

عقب تاکسي نشسته بودم. به آهنگي که از راديو پخش مي شد گوش 
مي کردم که راننده صداي آن را کم کرد و به کيس��ه فردي که کنارش 
نشسته بود اشاره کرد و به مسافر جلويي گفت: »آقا از اين روغنا نخرين. 
نمي دونين چه بلايي سرتون مياره.« مسافر با تعجب به روغني که در 
کيسه خريدش بود نگاه کرد و به راننده گفت: »اين مارك؟ براي چي؟!« 
راننده که ظاهراً منتظر اين سؤال بود، صداي راديو را کاملًا قطع کرد و 
گفت: »نه آقا، همه اين روغن مايع ها. مي دوني اينارو از کجا ميارن؟!« 
مسافر با تعجب گفت: »نه!« راننده گفت: »اينا رو همه رو از عربستان 
مي آرن ولي به مردم نمي گن که. ما هم که با عربس��تان مشكل داريم. 
اين روغنا رو وقتي مي خوان بفرستن ايران، اول يه دور کامل از زير اشعه 
ايكس ردش مي کنن بعد مي فرستند ايران! توي ايران هم که همه روغن 

استفاده مي کنن! به همين راحتي همه رو به کشتن مي دن!« 
سعي کردم جلوي خنده ام را بگيرم اما مسافر جلويي تلاشي براي اين 
کار نمي کرد. با خنده گفت: »آقا يعني هر چي روغن مايع تو ايرانه همه 
از عربس��تان مي آد؟ همه رو هم از اش��عه ايكس رد مي کنن؟!« راننده 
کاملًا جدي گفت: »بله!« مسافر گفت: »خب وقتي شما اين داستان رو 
مي دوني حتماً مسئولان هم مي دونن ديگه! چرا بازم وارد مي کنن؟!« 
راننده گفت: »به خاطر تحريم! هيچكس به م��ا روغن نمي ده، فقط از 
عربستان مي تونيم بگيريم اونا هم از اين فرصت استفاده مي کنن اين 
بلا رو دارن سر کش��ورمون مي آرن!« مسافر با خنده گفت: »چشم آقا! 
سعي مي کنم ديگه نگيرم از اين روغنا. اگه لطف کنيد همينجا من پياده 
مي شم.« مسافر پياده شد. راننده از آينه به من نگاه کرد. خواستم حرفي 
بزنم و بگويم که اشتباه مي کند که او زودتر از من گفت: »اصلًا تقصير 
منه که ميام به اينا چيز ميز ياد مي دم! گفت چشم ولي معلوم بود باور 
نكرد. بايد بره همون روغنا رو بخوره بميره تا ديگه اينجوري به بزرگتر از 

خودش نخنده.« لبخند زدم و همه حرف هايم را قورت دادم!


